
»نسبيت خاص« در ساعتي متصل به شيء متحرك
كانال تلگرامي »عجايب جهان« نوشت: براساس نظريه  نسبيت خاص ساعتي كه به يك شيء متحرك 
وصل شده، كندتر از س��اعتي ثابت حركت مي كند و هر اتفاقي كه براي ساعت متحرك رخ مي دهد 
مشابه اتفاقاتي است كه براي اشياي ديگر رخ مي دهد؛ در واقع فيزيك، شيمي و زيست شناسي همه در 
چارچوب هاي مرجع متحرك، عملكرد آهسته تري خواهند داشت.  در سال ۱۹۷۱، دو فيزيكدان به 
نام هاي ژوزف هافل و ريچارد كيتينگ ساعت هاي اتمي را روي هواپيماي جت قرار دادند و هواپيما را به 
پرواز دورتادور دنيا فرستادند. وقتي ساعت ها به زمين بازگشتند، هماهنگي آنها با ساعت زميني از بين 

رفته بود و اين نتيجه دقيقاً مشابه اثري بود كه در نسبيت خاص پيش بيني شده بود. 

كاربرد هوش مصنوعي در كشاورزي 
كانال تلگرامي »هوشيو« نوشت: با استفاده از كاربرد روباتيك در كشاورزي مي توان علف هاي هرز 
را بدون استفاده از آفت كش ها يا سموم و بدون اينكه به خاك زمين آسيبي وارد شود، هرس كرد. 
اين كاربرد از ليزر پرتوان براي از بين بردن علف ها بهره مي برد. روش كار هم به اين صورت است 
كه با بهره گيري از فناوري بينايي ماشين به صورت آني و در حال حركت، زمين و علف ها را اسكن 
مي كند.   دقت اين روبات به شكلي است كه مي تواند علف هاي هرز را از گياهان مفيد و محصولات 
كاشته شده تشخيص دهد و فقط موارد بي مورد را از بين ببرد. اين روبات مجهز به هشت دستگاه 

ليزر پرتوان است كه به وسيله آنها در يك ساعت حدود ۱00 هزار علف را از بين مي برد.

متقاضيان سرپرستي نوزادان بخوانند
مجيد ميرزايي در كانال تلگرامي خود نوشت: ديدم در خبرها آمده زوج هاي بسياري داوطلب 
سرپرستي كودكي ش��دند كه در سطل زباله پيدا شده بود، مس��ئول مربوطه هم در جواب اين 
زوج ها گفته قبل از ش��ما ۱۷هزار زوج در صف گرفتن نوزاد بودند و حق آنهاست كه نوزاد را به 

فرزندخواندگي قبول كنند. 
اول كه واقعاً بايد اين مردم با محبت را تحسين كرد. من دوستاني دارم كه امكان بچه دار شدن هم 
داشتند ولي ترجيح دادند پدر و مادر كودكي شوند كه از لحاظ زيستي كودك آنها نيست. يا مثلاً يك 

فرزند به دنيا آورده  و فرزند ديگري را از بهزيستي به خانه آورده اند. اين كار واقعاً ارزشمند است. 
دوم اينكه در صورتي كه قصد داريد كودكي را به فرزند خواندگي قبول كنيد، ببينيد شرايطش را 
داريد )مالي، عاطفي، روحي و...( يا نه! با همسرتان حرف بزنيد. حتي شده چندسال پيرامون اين 
تصميم گفت وگو كنيد. شرايط را تصور كنيد. كودك بزرگ مي شود، ممكن است جاهايي خلاف ميل 
شما برخورد كند اگر قرار باشد هر بار فرزندخوانده بودنش را به او گوشزد كنيد، هيچ وقت سمت قبول 
يك كودك براي فرزندخواندگي نرويد. جو زدگي شما مي تواند ضربات بزرگي به آينده  كودك بزند. 
سوم اينكه فقط سراغ نوزادها نرويد. كودكان زير هفت س��ال زيادي هستند كه نياز به پدر و 
مادر دارند. مطمئناً كودك زير هفت سال انعطاف زيادي دارد و از لحاظ تربيتي هم امكان حل 

مشكلات وجود دارد. 
چهارم اينكه متأسفانه زوج هاي داوطلب زيادي هستند كه دنبال نوزادهاي زيبا )مثلاً چشم رنگي 
و مو بور( مي گردند! اينجور سختگيري ها در انتخاب كودك با معيار ظاهري خودش نشان مي دهد 

يك زوج هنوز به بلوغ پدر يا مادر شدن نرسيده اند. بهتر است بيشتر فكر كنند.  

 تصوير روز ناسا: 
باقيمانده اي از ابرنواختر باستاني

ريحانه ولي پور در »ديجايتو« نوشت: در سال ۱۸۵ پس از ميلاد مسيح، منجماني از چين ستاره اي 
نوظهور در آسمان ديدند و آن را در فرهنگ ستاره شناسي خود ثبت كردند. اين ناحيه از آسمان 
كه در تصوير روز ناسا مي بينيد، در ستاره شناسي امروزي در نزديكي ستاره هاي آلفا و بتا قنطورس 

قرار دارد و باقيمانده هاي ابرنواختري است كه چيني ها در آن سال مشاهده كردند. 
در آن زمان، نور اين ستاره جديد تا چندين ماه در آس��مان قابل مشاهده بود و پژوهشگران 
اين ستاره را اولين ابرنواختري مي دانند كه در تاريخ ثبت شده است. تصوير امروز ناسا نماي 
عمق آسمان از روي زمين است كه سحابي نش��ري RCW 68 را نشان مي دهد و باقيمانده 

ابرنواختري است كه منجمان در سال ۱۸۵ ميلادي مشاهده و ثبت كردند. 
اين تصوير با فيلترهاي باند باريك )narrowband( ثبت شده است كه ابرهاي مولكولي 
يونيزه شده اين سحابي را نشان مي دهد. جالب است بدانيد كه اين ابرها هنوز با موج ضربه اي 
حاصل از انفجار ابرنواختري در فضاي اطراف گس��ترش مي يابند.  پژوهشگران با داده هايي 
كه رصدخانه ه��اي فضايي از RCW 68 ثب��ت كرده اند، مقادير زيادي از آه��ن در آن ناحيه 
 Ia مشاهده كردند و ردي از حضور ستاره نوتروني نديدند. با اين وجود، اين ابرنواختر از نوع
است كه مقدار كمي هيدروژن در محيط باقي مي گذارد و انرژي بسيار زيادي ساطع مي كند. 
ابرنواخترهاي نوع Ia در يك منظومه دوتايي از يك كوتوله س��فيد و يك ستاره ديگر اتفاق 
مي افتد. كوتوله سفيد نوعي از ستاره هاي بسيار چگال و پرجرم است كه در منظومه اي دوتايي 
مي تواند مواد ستاره همسايه خود را ببلعد و در نهايت انفجاري رخ دهد كه هيچ ستاره اي از 
خود در محيط باقي نگذارد.  اين سحابي در نزديكي صفحه راه شيري در آسمان ديده مي شود 
و به قدري كم فروغ است كه حتي با چشم مسلح نيز ديده نمي شود. سحابي RCW 68 حدود 

۸هزار سال نوري از ما فاصله دارد و تا صد سال نوري در فضا گسترش پيدا كرده است.

حضور نمايندگاني از س�ينماي ايران در 
جش�نواره كن و برخي از حواش�ي آنان 
همچ�ون نوي�د محم�دزاده و فرش�ته 
حس�يني و همچنين صحبت هاي پيمان 
معادي و ترانه عليدوستي با واكنش هاي 
بسياري در ش�بكه هاي اجتماعي همراه 
شد. كاربران اين سخنان و نوع رفتار را از 
سوي مردم ايران غيرقابل قبول دانستند. 
كاربران بيان داشتند كه اين نوع رفتار و 
گفتار در شأن ملت ايران نيست و حتي نوع 
پوشش اين سلبريتي ها مطابق فرهنگ 
ايرانيان نمي باش�د. در ادامه بخش هايي 
از واكنش هاي كاربران مرور ش�ده است. 

   سلمان معمار:
فرهادي، معادي، عليدوستي، روستايي، محمدزاده 
و ... اين همه ايراني رفته جش��نواره كن. كس��ي 
ديده يك نفر يك بار به تحريم فقط اشاره بكنه؟! 

نميدونن؟! چقدر بي پناهيم ما وسط جنگ. 
   ابراهيم داروغه زاده:

اينكه در جشنواره كن، از وضعيت اقتصادي و 
اجتماعي كشورتون شكايت كنيد دقيقاً چه 

فايده اي داره؟ تحريم هاي اقتصادي امريكا و 
اروپا عليه مردم ايران كم ميشود يا برعكس؟ 
نميشد آنجا از تحريم هاي غرب عليه ايران 
شكايت كنيد و انتقاد از دولت و حاكميت را 

بگذاريد براي وقتي كه برگشتيد؟
   رضا پورحسين:

در اين چند روز از اهالي فرش قرمز در »جشن 
س��ينمايي كن« چيزي درباره تحريم هاي 
ظالمانه امريكا نشنيده ايم. شايد هم گفته اند 

اما خبرش مخابره نشده. #جشنواره_كن
   مصطفي قاسميان:

سرمايه س��الاري جش��نواره كن به روايت 
خبرنگار روزنامه اعتماد حاضر در جشنواره: 
»فيلم ه��اي ب��دون س��تاره هاي معروف و 
جهاني بخش مس��ابقه، بعدازظهر نمايش 
دارن��د و به جاي آنه��ا فيلم هاي خ��ارج از 
مس��ابقه و جانبي را كه بازيگ��ران معروف 
دارند، شب ها و در س��اعت هاي رسمي به 

روي فرش قرمز مي فرستند!«
   ميثم ايراني:

ايراني به حيا معروف اس��ت و كُ��رد ايران 

به غيرت! قرار بود هنرمن��دان ما در عرصه 
بين الملل نماينده فرهنگ كشورشان باشند 
نه ويترين بي حيايي و بي غيرتي اش��خاص 
براي ديده ش��دن بيش��تر ! قبح شكني كه 
از سلفي در توالت ش��روع شد و به معاشقه 
جلوي چشم ديگران رسيد، خدا عاقبتش 

را بخير كند ! #جشنواره_كن
   وجيهه ساماني:

بازم دمِ معرفت و فهم سيمين دانشور گرم 
كه گفت »م��ن رخت چرك ه��ام را هم در 
حياط همسايه نمي شويم«. يك جنتلمن 
واقعي، هرگز مشكلات خانواده ش رو بيرون 
مرزهاي جغرافيايي كشورش جار نميزنه. 
لباس هنرمندي زيادي به تنتون گش��اده! 

#جشنواره_كن
   حامد يامين پور:

»ب��رادران ليلا« ب��ا يك جاي��زه جنبي و نه 
چندان مهم جشنواره كن رو به پايان رسوند. 
با اين حال عوامل فيلم از فرصت رس��انه اي 
جشنواره براي فضاسازي عليه ايران تمام و 

كمال استفاده كردن. 

   فردين ساروخاني:
زلنسكي رو به عنوان مهمان ويژه جشنواره 
كن دعوت مي كنند، فيلمس��ازان روس را از 
ش��ركت منع مي كنند، فيلمي سياه از ايران 
پخش مي شود و از فيلم هاليوودي تاپ گان با 
موضوع بمباران تأسيسات اتمي ايران حمايت 
ويژه مي كنند! تروريسم هنري يعني همين... 

   شقايق نرماندي:
دوستان اين ما نيستيم؛ اين تصوير ما نيست 
ما اينطوري نمي پوشيم، اينطوري كسي رو 
تو ملأ عام نمي بوسيم. ما اين نيستيم اينا هم 
ما نيستن! اين تصاوير قش��نگ شبيه ايران 
نيست... تا كي دروغ و مزدوري؟ #فرشته_
حسيني #نويد_محمدزاده #جشنواره_كن

   محمد پاكنهاد:
روش هاي موفقيت در جشنواره هاي خارجي: 
بد و بيراه به كشورت بگو، مردمت رو عده اي 
بدبخت و بيچاره نشون بده، از وضعيت و آينده 
ايران به خصوص درباره زنان ابراز نااميدي كن 
و در پايان اگر فراري يا معاند باشي كه قطعاً 

بهترين ميشي.
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اين تصوير ايران نيست
واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي به رفتار و گفتار سلبريتي هاي ايراني در جشنواره »كن«

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

پر و بال بچه را نچينيد!
آيت الله حائري شيرازي:

كساني كه تا از بچه هايشان خطايي مي بينند، با توپ و تشر با آنها 
برخورد مي كنند و پر و بال آنها را مي چينند، بچه هايشان بچه هاي 
بزرگ و شخصيت داري نخواهند شد. كس��اني كه بچه هايشان را 
تحمل مي كنند، ولو از آنها اشتباهي ببينند، بچه هايشان مثل امام 
حسن مجتبي)ع( مي ش��وند.  يك وقت امام حسن)ع( به مسجد 
آمد و پيامبر )ص( داش��ت خطبه مي خواند. امام حسن)ع( از بين 
مردم گذشت و از منبر بالا رفت و روي گردن پيامبر)ص( سوار شد. 
علي)ع( مي فرمايد: »دو تا پاي حسن روي سينه پيغمبر آويزان بود 

و مردم، برق خلخال پاي حسن را از انتهاي مسجد مي ديدند!«
اينطور فرزندانش��ان را تربيت مي كردند كه آنها ش��خصيت پيدا 
مي كردند و بلور شخصيتشان جا مي افتاد. اين بلور در حوصله پدر 
و مادر جا مي افتد. تبلور و استحكام و صلابت فرزند، نتيجه تحمل، 
درايت، حوصله و صبر پدر و مادر است.  بعضي معلم ها چون حوصله 
ندارند، بلور ش��خصيت بچه ها آن طور كه بايد، رشد نمي كند. در 
بعضي مدارس، مدير مدرسه مي آيد با بچه ها واليبال بازي مي كند. 

اين بچه ها طبيعتاً شخصيتشان جا مي افتد. 
منبع: كانال تلگرامي »نكات ناب و حكمت هاي آيت الله حائري شيرازي«

   آیينه نفس

س��عيد لش��كري در كانال تلگرام��ي خود در 
خصوص سرود س��لام فرمانده و واكنش هاي 
بسيار آن به ذكر نكاتي پرداخت. او نوشته است:

يك( بع��د از ي��ك دوره درخش��ش در دهه  
شصت، سرود از سكه افتاد و عرصه  موسيقي، 

ميدان يكه تازي خواننده هاي پاپ شد. 
اف��ول ايده هايي مث��ل بچه هاي مس��جد، 
سياس��ت هاي جدي��د وزارت ارش��اد و 
رويكردهاي صداوسيما موجب شد متولدين 
س��ال هاي پس از جنگ تقريباً هيچ سرود 
خاطره انگي��زي را در حافظ��ه  نس��لي خود 
به خاطر نسپرند و لذت خلق ترانه هاي باشكوه 
دسته جمعي را نچشند. بعد از يك دوره  فترت 
اما انگار فصل ركود سرود تمام شده و موسيقي 
براي نسل جديد، محدود به خواننده ها نيست. 
سلام فرمانده مهم ترين سرود سه دهه  اخير 
اس��ت و نماد احياي اين قالب فراموش شده  

پرارزش در عالمَِ موسيقي ما. 
دو( سلام فرمانده يك اثر هنري »حماسي« 
است. از جملات پرطنين پرشماري كه در 
بخش هاي مختلفش گنجانده شده تا خود 
عبارت س��لام  فرمانده؛ اين س��رود حماسه 
خلق مي كن��د و ش��ور مي اندازد ب��ه جان 
ش��نونده اش. دارد از يك عهد حرف مي زند 
و از يك نسل غيور كه قرار است سرباز امامش 
باشد. جهان س��لام فرمانده جهان حماسه 
است، جهان ايستادن و آماده شدن براي يك 
نبرد قطعي. هنر حماسي ظرفيتي بزرگ در 
ايران فرهنگي است كه بايد مورد توجه جدي 

اهالي انديشه و هنر قرار بگيرد. 

س��ه( روزي كه بچه ه��اي گيلان��ي راهي 
جمكران ش��دند تا كليپ را ضب��ط كنند، 
فك��رش را نمي كردند كه كارش��ان اينطور 
بركت پيدا كند و صدها هزار نفر آن را به خاطر 
بسپارند. اين اثر خط بطلاني شد براي همه  آن 
فرضيه ها كه توليدات هنري خارج  از تهران 
را فاقد قدرت جريان سازي مي دانستند. در 
خارج از تهران يك محص��ول هنري در تراز 
ملي خلق شد؛ يك سرود كه حالا بخشي از 
خاطرات نسلي دهه  نودي هاست و اگرچه پر 
از ارجاعات به شخصيت هاي گيلاني است 
اما در چهارگوشه  ايران زمزمه مي شود. اين 
قدرت تعميم پذيري قهرمانان بومي است كه 

مغفول مانده . 
چهار( ايده  خلاقانه دركنار نيت خوب و انگيزه  
بالا، مثلثي  است كه مي تواند يك محصول را 
به قله  اثرگذاري برساند. كار مؤثر، راه خودش 
را باز و تمام ظرفيت ها را سرخط مي كند و يك 

ايران را پاي كار مي آورد. 
آخر( چه بخواهيم چه نه، س��لام فرمانده در 
معادلات جبهه  فرهنگي انقلاب تحول ايجاد 
مي كند و برآورد جريان هاي رقيب را تغيير 
مي دهد. حالا پديده اي داريم كه وراي همه  
محاسبات، خودش را در ميان بخشي از مردم 

جا كرده و به محبوبيت رسيده. 
تلاش براي تكرار سلام فرمانده حتماً يك اتفاق 
ارتجاعي و كم ثمر خواهد بود. اما تلاش براي 
فهم عناصر موفقيت آن و تعميم اين توفيق در 
قالب توليدات جديد و خلاقانه، چالش مهمي 

ا ست كه پيش روي ما قرار دارد. 

مرجان فولادوند در صفحه اينس��تاگرامي 
خود نوشت: از نمايش��گاه كتاب تهران بد 
زياد ش��نيدم، شما هم ش��نيده ايد و تكرار 
نمي كنم، گراني و وفور كتاب هاي بي ارزش، 
اينكه مردم كمتر كتاب مي خرند و بيشتر 
مي چرخند. خيلي هايش درس��ت است اما 
چيزي كه من نااميد ترسيده از گرگ گراني 
)كه دارد استخوان هايمان را هم مي جود( را 
تسلي داد همين نمايشگاه بود. مردمي كه 
آنجا بودند همان طبقه  متوسطي بودند كه 
سه سال پيش خريدن خانه برايشان حسرت 
شد و پارسال ماشين و امسال خيلي چيزها، 
خيلي خيلي چيزها. مردم ترس��يده اي كه 
ماييم كه هي زندگي مان كوچك تر مي شود 
اما ترس هايمان را ب��ر مي داريم و مي رويم 
ببينيم چه كتاب هاي تازه اي چاپ ش��ده، 
چندتا را مي خريم و بقي��ه را مي گذاريم در 
ليس��ت انتظار براي ماه هاي بع��د كه براي 
خريدش از چيزي بزنيم، كف��ش ارزان تر، 
لباس كمتر ي��ا زدن از ان��دك چيزي كه از 
تفريحمان باقي مانده، به جاي رس��توران 
به ساندويچي خواهيم رفت و شايد به جاي 

ساندويچي فلافلي، اما براي خريدن كتاب باز 
 هم پول كنار مي گذاريم. هنوز براي گربه هاي 
مريض محله كمك جمع مي كنيم و براي 
بچه هاي ش��هري دور دارو و كت��اب و دفتر 
مي خريم. به جاي استخر و باشگاه توي خانه 
با يوتيوب ورزش مي كنيم تا اسم بچه هايمان 
را در كلاس شاهنامه خواني بنويسيم، تئاتر 
مي بينيم، موسيقي خوب مي شنويم، جمع 
مي ش��ويم و به جای آجي��ل، ذرت بوداده 
مي خوريم اما با هم قصه مي خوانيم و فيلم 
مي بينيم. چون مي داني��م همين كارهاي 
س��اده ما را زنده  نگه  مي دارد، ايران را زنده 
 نگه  مي دارد. نمي دانم تا كي طاقت خواهيم 
آورد، مي ترسيم از روزي كه ميان نان و كتاب 
مجبور به انتخاب شويم. مي ترسيم بشكنيم 
و اين سيل توحش همه جا را بگيرد و كتاب 
پرفروش��مان »ازدواج با جن« بشود و تنها 
كساني پول خريد كنسرت را داشته باشند كه 
خواننده  محبوبشان تتلوست. مي ترسيم مثل 
كسي كه تاريكي را مي بيند كه پيش رونده 
و فروبلعنده اس��ت و چراغ هايش را عزيزتر 

مي دارد، حتي از نان شبش. 

درس هايي از يك پديده  هنري همين كارهاي ساده ما را زنده  نگه  مي دارد

س��يد امير س��ياح در توئيت��ي نوش��ت: اگر 
مي خواهيم فاجعه  متروپل آبادان تكرار نشود، 
بايد ش��رايط صدور پروانه و نظارت بر اجراي 
ساختمان آنقدر شفاف و غيرقابل تفسير شوند 

كه همه امضاهاي طلايي و كميس��يون هاي 
اعمال س��ليقه و رش��وه خواري حذف شوند. 
شهرداري ها و نظام مهندسي، شرايط را سخت و 
شفاف و نظارت ها را سيستمي و پسيني كنند. 

كانال تلگرامي »توابين« بخش��ي از كتاب »تكه هايي از يك كل منس��جم« را به اشتراك 
گذاشت: خوش��بختي آن چيزي نيست كه به دنبالش هس��تيم. يا آنكه آدم ها به هزار زور و 
داستان و عكس و افسانه و فيلم به ما نشان مي دهند. خوشبختي خود ما هستيم، در بدنمان، 
با هزاران تجربه احساسي سخت و زيبا. خوشبختي، حالت آرامشي است كه گاهي در بين 
احساس هايمان بالا مي آيد و ما را دلگرم مي كند و انگار در گوشمان زمزمه مي كند: احساس ها 

را بپذير. من جايي در ميان اين احساس ها دوباره به تو بر مي گردم، نگران نباش...

چه كنيم تا فاجعه متروپل آبادان تكرار نشود؟

خوشبختي چيست؟

2 تصوير براي صفحه نخست 
سياست هاي كلي برنامه هفتم توسعه

تصوير اول نشان مى دهد تحت سناريوهاي مختلف افزايش ميانگين 
دما، دماي نقاط مختلف ايران به صورت ميانگين چه خواهد بود. تصوير 
دوم نش��ان مى دهد تغييرات بارش در سناريوهاي مختلف دمايي چه 
خواهد بود. )هر دو از گزارش IPCC( و البته من تحقيقات ديگری را 
در تأييد اين روند ديده ام. مجموعاً با ايراني خش��ك تر روبه روييم كه با 
بارش شديد در جنوب و خشكي شديد در ش��مال و افزايش ميانگين 
دماي بالاتر از ميانگين جهاني طرف است. من اگر بودم اين دو تصوير را 
در صفحه اول سياست هاي كلي برنامه هفتم مي گذاشتم و همه مسائل 

برنامه را در چارچوب پاسخ به اين مسئله مركزی پاسخ مى دادم. 

تكنولوژي ناچ يا بريدگي نمايشگر چيست؟
كانال تلگرام��ي »هفته نامه 
فجازيست« نوش��ت: حذف 
حاشيه و فضاي اضافي اطراف 
صفحه نمايش گوشي ها مثل 
حذف دكمه ه��اي ناوبري و 
انتقال حس��گر اثر انگشت به 
بغل و پشت گوش��ي ايده اي 
بود كه ب��راي بهره ب��رداري 
حداكثري از صفحه نمايش 
انج��ام ش��د ول��ي يك��ي از 
مش��كلاتي كه وجود داشت، 
قرار گرفتن دوربين س��لفي 
و...  در ب��الاي صفحه نمايش 
اس��ت.  براي حذف اين مش��كل، طراحان صفحه نماي��ش رو نزديك 
لبه بالايي گوش��ي گسترش دادن و قس��متي از صفحه نمايش جلوي 
دوربين سلفي و سنس��ورها رو حذف كردن كه به اين حالت بريدگي 
صفحه نمايش يا ناچ گفته ميشه. شايد ش��ما هم فكر كنين كه آيفون 
 اولين بار از اين تكنولوژي اس��تفاده كرده! اما اين طور نيست، گوشي

 Essential phone ph1 اولين گوشي هوشمندي بود كه اين فناوري 
رو به كار برد و دو ماه بعد اون گوش��ي آيفون X به شكل بهتري از اين 

فناوري استفاده كرد.

    تصویر منتخب

   سارا پويان با انتشار تصوير فوق نوشت: »هنر نزد ايرانيان است 
و بس«  اگه تصوير بود


